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TEMA DEL DIA

La pediatra de l’Equip d’Atenció 
Primària (EAP) a Navàs-Balsareny, 
Isabel Soler, enumera les malalties 
més freqüents en la infància i posa 
de manifest que, en aquest inici de 
curs, han incrementat els problemes 
relacionats amb la salut mental.  
Quines són les patologies més fre-
qüents durant la infància? 
Quan comença el curs escolar i aug-
menten les interaccions entre els in-
fants, apareixen les malalties d’ori-
gen respiratori, com ara els refre-
dats, les bronquitis o les otitis. A un 
segon nivell, tractem les infeccions 
intestinals, com les gastroenteritis. 
També hi ha les malalties infeccio-
ses, on trobem la varicel·la, que té 
una incidència baixa gràcies a la va-
cunació, o la boca-mà-peu, un virus 
que provoca erupcions a diverses 
parts del cos. Però les malalties que 
es donen amb més freqüència són 
les d’origen respiratori.  
Aquestes es poden confondre fàcil-
ment amb la covid-19? 
Sí, ja que moltes d’elles presenten 
uns símptomes molt similars a la co-
vid-19, com ara la febre, la tos, la mu-
cositat, la congestió nasal... De fet, el 
curs passat pràcticament no vam 
veure cap malaltia més enllà del vi-
rus. Afortunadament, la majoria 
d’infants ho van passar de forma 
lleu, alguns amb una mica de febre, 
però en pocs casos van necessitar 
medicació.  
Per què van desaparèixer la resta 

de malalties? 
No ho sabem amb precisió. El més 
probable és que la covid-19, en ser 
més contagiosa i agressiva, va pre-
dominar per sobre de la resta de vi-
rus que circulaven. També s’ha de 
tenir en compte que mesures com 
la distància o la desinfecció de mans 
van prevenir altres malalties infec-
cioses. De fet, aquestes recomana-
cions van ser molt presents a les es-
coles.  
La pandèmia ha afectat el benestar 
emocional dels infants?  
El que estem veient és que la por, 
l’angoixa o l’ansietat i altres proble-
mes relacionats amb l’esfera mental 
han incrementat aquest inici de 
curs. Els alumnes venen d’un any di-
fícil, amb confinaments i restricci-
ons a l’hora de relacionar-se amb els 
seus companys. Ens han donat 
exemple seguint les mesures, però 
aquest context d’estranyesa sovint 
els genera angoixa. En aquest sentit, 
és important acompanyar-los i bus-
car ajuda professional si fa falta.  
Com a pediatre, considera que és 
important vacunar aquest grup 
d’edat?  
A hores d’ara, no hi ha cap vacuna 
que estigui acceptada com a segura 
per aquesta franja d’edat, però te-
nim estudis en marxa. Si s’arriba a 
trobar una vacuna adreçada als més 
petits, aleshores s’haurà de fer un 
balanç entre els beneficis i els pos-
sibles efectes secundaris. Probable-
ment, els infants de risc, amb pato-

logies o amb immunodeficiència si-
guin candidats a vacunar-se aviat. 
Amb tot, cal tenir molt present que 
el principal repte és aconseguir que 
les dosis arribin en aquells països on 
queda molta gent per vacunar.  
S’ha parlat molt sobre la capacitat 
de contagi dels menors. Què hi ha 
de fals i de cert? 
Estem davant d’una malaltia nova 
que, en poc temps, ha evolucionat 
molt. El virus es comporta diferent 

segons la variant i això fa molt difí-
cil fer pronòstics. Fins ara, el que ve-
iem és que la majoria d’infants pas-
sen la covid de forma lleu o asimp-
tomàtica. Durant el curs passat, 
també vam constatar que la majoria 
de nens no s’encomanaven a l’esco-
la, sinó en el seu entorn familiar i, en 
molts casos, era l’adult que contagi-
ava el menor, a diferència d’altres 
malalties respiratòries.  
La mascareta a l’aula és imprescin-
dible? 
És important seguir la recomanació 
de posar-la a partir dels sis anys. En 
els més petits no és recomanable, 
perquè segurament se l’anirien tra-
ient i posant i això encara augmen-
taria més el risc de contagi. De mo-
ment, la resta l’hauran de continuar 
duent a l’aula. És comprensible que 
els infants tinguin ganes de treure-
se-la, però és important mantenir-
la fins que el virus vagi de baixada. 

«La por i l’angoixa 
han incrementat 
entre els infants»

Pediatra de l’Equip d’Atenció Primària (EAP) a Navàs i a 
Balsareny. La doctora remarca la importància d’atendre 
la salut emocional dels infants amb l’inici del nou curs

La pediatra lamenta que els problemes de 
l’esfera mental han crescut amb la pandèmia

Isabel Soler 

LAURA SERRAT.

La pediatra de l’EAP, Isabel Soler PARTICULAR

 Encara no hi ha 
vacuna que 

estigui acceptada com a 
segura per administrar 

 menors de 12 anys»

La Cerdanya 
inicia el curs 
escolar de 
l’estabilització 
demogràfica

MIQUEL SPA. PUIGCERDÀ

La Cerdanya ha iniciat aquest di-
lluns un curs escolar que ha eviden-
ciat una estabilització i fins i tot un 
cert retrocés del número d’alumnes 
respecte l’any passat pel retorn a la 
ciutat d’algunes famílies que durant 
l’any 2020 van decidir instal·lar-se a 
la comarca després dels confina-
ments.  

No obstant això, es tracta de vari-
acions lleus d’unes xifres molt sem-
blants a les del curs passat, amb l’es-
cola Alfons I de Puigcerdà amb 304 
alumnes i l’Institut Pere Borrell, amb 
725 estudiants a l’espera d’inscriure 
els de primer dels cicles formatius 
de Cuina i Administració, com a 
principals centres de referència. El 
factor transcendental en aquest nou 
curs per la Cerdanya, l’Alt Urgell i la 
resta del Pirineu és l’entrada en fun-
cionament dels nous estudis univer-
sitaris d’Educació Física a la Seu.  

A les escoles petites de la resta de 
la comarca el curs s’ha iniciat amb 
pocs canvis en l’alumnat. Així, per 
exemple, Llums del Nord de Puig-
cerdà ha obert el curs amb 199 
alumnes, set menys que l’any pas-
sat;la de Bolvir amb 39, xifra que su-
posa un descens de quatre alumnes; 
Llívia ho ha fet amb 88 alumnes, és 
a dir cinc menys que l’any passat i 
Ger, en canvi, ha obert el curs amb 
91 alumnes, sis més que el curs an-
terior. En la mateixa línia, Bellver ha 
inicait el curs amb 146 estudiants, 
quatre menys que el curs passat; 
Martinet ho ha fet amb set, tres 
menys; Prullans amb 18, dos menys; 
Lles amb 20, cinc menys que els 25 
del boom d’inscripcions de l’any 
passat; Prats amb 34, un menys; i 
Montellà amb 43, un menys que el 
curs 20-21.

u Els centres noten un lleu 
descens d’alumnes en un  
any marcat per l’inici dels 
estudis d’INEFC a la Seu

Al Berguedà, el curs va començar 
ahir amb normalitat als 23 centres 
d’educació primària, als 7 d’educa-
ció secundària i a l’únic centre 
d’educació especial del Berguedà.  

Enguany, però, s’ha registrat un 
augment en les sol·licituds  d’ajuts 
de menjador a la comarca. En con-

cret, n’hi ha hagut 687, un 13,7% 
més que el curs passat, amb 604. De 
les ajudes rebudes se n’han atorgat 
586 i se n’han denegat 62 i en que-
den 39 pendents de resoldre. 

D’altra banda, 141 alumnes ber-
guedans utilitzen també el servei 
de menjador obligatori gratuït, ja 
que és l’alumnat que no té centre 

d’ensenyament en el seu municipi 
de residència. Aquesta és una xifra 
lleugerament superior a la del pas-
sat curs escolar. Pel que fa al trans-
port escolar, hi ha 32 rutes diferents 
que transporten 407 escolars de 
primària i secundària des dels seus 
nuclis de població fins als centres 
on estan escolaritzats. 

El Berguedà torna a l’escola amb   
un augment de beques menjador
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